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2026届高三1月株洲市一模英语
应用文和读后续写讲义
一、写作题目
第四部分 写作
第一节（满分 15 分）
下节英语课上，你班开展项目式学习话题讨论（在设计理想的书房和理想的教室中选择一个）请你写一篇发言稿，内容包括：
(1) 选择理由；
(2) 设计想法。

二、写作思路
1.开头表态 
直接在开头表明你选择设计“理想教室”还是“理想书房”，并给出1个最核心的理由。 
例：I’d prefer to design my dream classroom, since it’s where we spend most of our school time and a comfortable space can boost our learning. 
2. 设计想法（分2-3个具体细节） 
给出具体、可落地的设计细节，让内容显得真实、有画面感。 
教室方向：可调节的桌椅、绿植角、互动白板、小组讨论区，人工智能机器人。 
书房方向：靠窗的书桌、落地书架、懒人沙发、智能台灯，人工智能机器人。 
3. 结尾总结 用一句话收尾，呼应开头的理由，升华一下设计的意义。 
例：Such a classroom will not only make learning more enjoyable but also help us get along better as a class.  
 
三、写作高级表达
第一段 开头表态
高级短语
· take priority over the study 优先于书房
· be a sanctuary for focused study 成为专注学习的净土
· be ideal for independent thinking 适合独立思考
· intelligent companion robot 智能陪伴机器人

高级句子
1.When choosing between a dream classroom and a study, designing the former takes priority 
over the latter for me. 当在理想教室和书房之间做选择时，设计前者对我而言优先于后者。2.If I could design a learning space, a perfect classroom integrated with smart robots would be   
my top priority without any hesitation. 如果我能设计一个学习空间，一间融入智能机器人的完美教室会是我毫不犹豫的首选。
3.Compared with a classroom, designing a dream study is more appealing to me, for it can be a 
sanctuary for focused study with the help of an intelligent companion robot. 比起教室，设计一间理想书房对我更有吸引力，因为在智能陪伴机器人的协助下，它能成为专注学习的净土。
第二段 选择理由 + 设计想法
教室类专属：
高级短语
· serve as a hub for academic exchanges 作为学业交流的中心
· enhance collaborative learning 促进协作学习
· modular seating arrangements 模块化座位布局
· interactive smart whiteboard 交互式智能白板
· vertical green wall 垂直绿植墙
· AI teaching assistant robot 人工智能助教机器人
· facilitate instant Q&A 助力即时答疑
高级句子
1.It serves as a hub for our daily study and teamwork, so I plan to adopt modular seating arrangements and place an AI teaching assistant robot to facilitate instant Q&A during group discussions. 它是我们日常学习和团队协作的中心，因此我计划采用模块化座位布局，并放置一台人工智能助教机器人，助力小组讨论时的即时答疑。
2.To make it more eco-friendly and engaging, I will add a vertical green wall to purify air, an interactive smart whiteboard to liven up classes, and program the robot to organize fun learning games, which can enhance our learning efficiency greatly. 为了让它更环保、更具吸引力，我会增设一面垂直绿植墙净化空气，搭配一块交互式智能白板活跃课堂氛围，同时为机器人编程来组织趣味学习游戏，这能极大提高我们的学习效率。

书房类专属：
高级短语
· facilitate concentrated learning 助力专注学习
· nurture independent thinking 培养独立思考能力
· floor-to-ceiling bookshelf 顶天立地的书架
· cozy bay window reading corner 舒适的飘窗阅读角
· assist in sorting books 协助整理书籍
· provide personalized book recommendations 提供个性化书籍推荐
高级句子
1.It facilitates concentrated learning and nurtures independent thinking, so I intend to place a floor-to-ceiling bookshelf, equip an ambient lighting system, and keep an intelligent robot to assist in sorting books and providing personalized book recommendations. 它助力专注学习、培养独立思考能力，因此我打算放置一个顶天立地的书架，配备一套氛围照明系统，同时放置一台智能机器人协助整理书籍并提供个性化书籍推荐。
2.To create a cozy atmosphere, I will set up a bay window reading nook with a soft cushion, and program the robot to remind me of rest time and take notes of my reading thoughts, making my study time more organized and efficient. 为了营造舒适氛围，我会打造一个带软坐垫的飘窗阅读角，并为机器人编程，让它提醒我休息时间、记录我的阅读感悟，让我的学习时光更有条理、更高效。

第三段 结尾升华
高级短语
· cultivate a strong sense of belonging 培养强烈的归属感
· boost learning efficiency 提高学习效率
· foster team spirit 培养团队精神
· blend technology with education 融合科技与教学
· be a catalyst for deep learning 成为深度学习的催化剂
· fuel intellectual exploration 激发知识探索欲
· enrich my inner world 丰富我的精神世界
· integrate intelligence into daily study 让智能融入日常学习
高级句子
1.Such a well-designed classroom that blends technology with education will cultivate a strong sense of belonging among us, making every learning moment enjoyable and meaningful. 这样一间融合科技与教学的精心设计的教室，会在我们心中培养起强烈的归属感，让每一段学习时光都充实且有意义。
2.This dream study with an intelligent companion robot will be a catalyst for deep learning, allowing me to explore the ocean of knowledge with greater passion and focus. 这间配备智能陪伴机器人的理想书房会成为深度学习的催化剂，让我能以更饱满的热情和专注探索知识的海洋。
3.Undoubtedly, such a cozy study integrated with intelligence will fuel my intellectual exploration and enrich my inner world, making my spare time more fulfilling and productive. 毫无疑问，这样一间融入智能的舒适书房会激发我的知识探索欲，丰富我的精神世界，让我的课余时光更充实、更有成效。

四、范文赏析
范文一：理想教室
Dear teacher and fellow students,
It’s really interesting to design our ideal classroom and study room. Today, I’d like to talk about my ideal classroom, for it’s a shared space where we learn and grow together with classmates.
I choose the classroom because it can be a smart learning hub with high technology. It has a smart AI whiteboard that can answer questions and show rich resources in class. A small service robot is also in the corner—it can help clean the room and pass out learning materials. Besides, movable desks and soft green walls make us relaxed, and large windows bring in natural light for a nice study mood.
This smart classroom will make our study more efficient and interesting. That’s all. Thank you!
范文一（理想教室）赏析：
1. 体裁贴合，结构清晰（三段式完美落地）
开头问候引入话题，直接表明选择；中间段先讲选择理由（科技赋能的智慧学习空间），再讲设计想法（AI 白板 + 服务机器人 + 基础环境设计），核心要求全覆盖；结尾简洁总结价值，礼貌收尾，发言稿的场景感拉满。
例句：It’s really interesting to design our ideal classroom and study room. Today, I’d like to talk about my ideal classroom, for it’s a shared space where we learn and grow together with classmates.（开篇自然，用 for 引导原因，口语化且衔接顺畅，符合发言稿的表达特点）
2. 科技元素融入自然，不生硬
将 AI 和机器人元素与教室的教学、服务功能结合，贴合教室 “集体学习” 的属性，不是单纯堆砌词汇，而是让科技为学习场景服务。
例句：It has a smart AI whiteboard that can answer questions and show rich resources in class. A small service robot is also in the corner—it can help clean the room and pass out learning materials.（AI 白板对应 “课堂教学”，服务机器人对应 “教室管理 / 后勤”，功能贴合场景，用 that 定语从句介绍 AI 白板的作用，句式简单且有层次感）
3. 细节丰富，逻辑连贯
设计想法中，除了科技元素，还加入movable desks、soft green walls、large windows等基础环境设计，让教室的设计更完整；用 besides 衔接科技设计和基础设计，逻辑过渡自然，避免内容碎片化。
例句：Besides, movable desks and soft green walls make us relaxed, and large windows bring in natural light for a nice study mood.（besides 为表递进的连接词，让两个设计细节衔接流畅，and 并列句简单易懂，符合高中写作的表达节奏）
4. 结尾简洁点题，贴合发言稿
用一句话总结智能教室的价值，不拖沓，最后用 * That’s all. Thank you!* 收尾，完全符合课堂发言的场景要求。例句：This smart classroom will make our study more efficient and interesting. That’s all. Thank you!（点出 “高效、有趣” 的核心价值，与前文的科技设计和环境设计形成呼应）
范文二：理想书房
Dear teacher and fellow students,
Designing an ideal study room and classroom is a fun task for us. I prefer to share my ideal study room, as it’s a personal space that fits my learning habits perfectly with smart elements.
I choose the study room because it’s a quiet, AI-assisted space free from distractions. It has a large bookshelf and an AI desk lamp that can adjust brightness and remind me to rest on time. A mini AI robot is on the desk—it can help me look up information and organize study plans quickly. Light blue walls and a small potted plant keep me calm, and a window lets me enjoy fresh air when I feel tired.
This smart study room will be my best partner for efficient learning. That’s all. Thank you!
范文二（理想书房）赏析：
1. 三段式结构对称，选择理由贴合书房属性
与范文一结构一致，且选择理由紧扣书房 “私人、专注” 的特点，将科技元素定义为 **“AI 辅助的安静学习空间”**，与教室的 “集体智慧 hub” 形成鲜明区分，主题定位精准。
例句：I prefer to share my ideal study room, as it’s a personal space that fits my learning habits perfectly with smart elements.（用 as 引导原因，点明 “私人空间 + 智能元素” 的核心定位，贴合书房的使用场景）
2. 科技元素设计更贴合 “个人学习”，细节更细腻
AI 和机器人元素围绕个人学习的实际需求设计，AI 台灯（调节亮度 + 提醒休息）、迷你 AI 机器人（查资料 + 制定学习计划），都是学生个人学习中会用到的功能，设计更贴合生活实际，有画面感。
例句：It has a large bookshelf and an AI desk lamp that can adjust brightness and remind me to rest on time. A mini AI robot is on the desk—it can help me look up information and organize study plans quickly.（that 定语从句介绍 AI 台灯的双重功能，用破折号解释迷你机器人的作用，表达形式灵活，且功能设计紧扣 “个人高效学习”）
3. 句式多样，简单句与复合句结合
全文以简单句为主，穿插定语从句、介词短语、并列句，符合高中英语写作 “句式多样但不复杂” 的要求，读起来流畅，无语法冗余。
· 定语从句：it’s a personal space that fits my learning habits perfectly with smart elements.
· 并列句：Light blue walls and a small potted plant keep me calm, and a window lets me enjoy fresh air when I feel tired.（when 引导时间状语从句，补充场景细节，让内容更生动）
4. 前后呼应，主题统一
开头点明 “贴合个人学习习惯的智能私人空间”，中间设计想法围绕 “AI 辅助专注学习 + 环境营造放松氛围” 展开，结尾总结为 “高效学习的最佳伙伴”，前后主题高度统一，选择理由与设计想法的关联更紧密。
例句：This smart study room will be my best partner for efficient learning.（结尾点题，将智能书房定义为 “学习伙伴”，与前文的 AI 辅助功能形成呼应，让文章更完整）
两篇范文共性亮点（可借鉴的写作技巧）
1. 科技元素融入原则：贴合场景属性（教室集体→服务 / 教学型科技；书房私人→辅助 / 提醒型科技），不盲目堆砌，让科技为主题服务，这是写作中加入新元素的核心技巧；
2. 句式表达：以简单句、并列句为主，穿插that 定语从句、连接词（besides）、状语从句，兼顾流畅度和句式多样性，符合高中英语写作评分标准；
3. 连接词使用：用 for/as 引导原因，besides 表递进，衔接自然，让文章逻辑更清晰，避免内容零散；
4. 发言稿场景适配：开篇引入简洁，结尾用 * That’s all. Thank you!* 收尾，语言口语化，无书面化过重的表达，贴合课堂发言的场景。


读后续写
第二节（满分 25 分）
阅读下面材料，根据其内容和所给段落开头语续写两段，使之构成一篇完整的短文。
There was a knock at the door. It was a delivery man. “Sign here, please,” he said. I signed. “It’s for you,” he added, and handed me an elephant. Never in my wildest dreams could I have imagined receiving an elephant, and he couldn’t be one of those prizes I had won in a contest, because I had never got involved in those. But the elephant was addressed correctly, and the shipping charges had been paid in full.
“Is this a shipping error? And I don’t want him,” I said, but the delivery man was firm: I had signed; the elephant was mine. I had to keep him.
And so began my life with the elephant. The first few days I kept him in the apartment, but it was hard for him to get up and down the stairs when he needed a breath of air and he couldn’t fit in the elevator. Besides, he took up the rest of my dining room.
Then I tried putting him in the garage of the building, but other neighbors complained. Each was allowed one parking space. I had to choose between my car and the elephant. So I parked the elephant in the garage and left my car out on the street.
I did not have enough money to buy gas and fifty pounds of food a day for the elephant, so I began driving the elephant to work in the morning. He was most kind, and, as it turned out, much faster and more comfortable than a bus.
I outfitted him with an elegant blanket, but even so, the first few days I was embarrassed when I went out with him. Everyone pointed at me. Many people laughed. “Look at that crazy man with the elephant,” they said. And the traffic police gave me such dirty looks that I was ashamed. I would leave the elephant in the office parking lot, and then pick him up at the end of the day. He always waited for me patiently, without complaining.
注意：
(1) 续写词数应为 150 个左右；(2) 请按如下格式在答题卡的相应位置作答。
续写开头：
Being clever, good-natured and very handsome, he became my best friend soon.
It was the most enjoyable time of my life, but unfortunately it had to end.

一、续写写作思路（紧扣原文风格 + 开头句）
第一段（开头：Being clever, good-natured and very handsome, he became my best friend soon.）
核心方向：通过具体细节展现 “友谊升温”，呼应大象 “聪明、温顺” 的特质，同时延续原文的幽默温情。
细节设计：增加生活化互动：比如大象会用鼻子帮主角递文件、在公司门口等他时和保安友好互动，体现 “聪明”。
加入路人态度转变：从最初的嘲笑，到后来有人主动和大象合影、投喂零食，侧面烘托 “好脾气”。
情感递进：主角不再尴尬，反而以大象为荣，比如会笑着回应路人的目光，强化 “挚友” 设定。
第二段（开头：It was the most enjoyable time of my life, but unfortunately it had to end.）
核心方向：设计合理的 “告别原因”，保持温情基调，避免生硬转折，给故事留下余味。
情节设计：合理的结束契机：比如大象的原主人（一位动物保护者）找上门，解释是寄件失误，需要带大象去保护区；或是城市出台新规，禁止在市区饲养大型动物。
告别场景：主角和大象不舍告别，比如大象用鼻子轻轻蹭他的手，主角送它专属的毯子作为纪念。
暖心收尾：可以加一个小伏笔，比如后来主角收到保护区的照片，看到大象在草原上快乐生活，呼应 “美好回忆”。

二、续写高级表达
一、情感表达类（贴合主角与大象的情感变化）
高级短语
· warmth welled up in my chest 暖意涌上心头
· a pang of bittersweet nostalgia 苦乐参半的怅惘
· initial awkwardness melted into quiet pride 最初的尴尬化为沉静的自豪
· a sense of reluctant acceptance 不情愿的释然
· cherish every fleeting moment 珍惜每一个转瞬即逝的瞬间

高级句子
1.With each gentle nudge of his trunk against my palm, the initial awkwardness melted into a sense of quiet pride—no longer did I shrink from stares, but smiled as passersby waved at my gentle companion.每当他用鼻子轻轻蹭过我的掌心，最初的尴尬都化作了沉静的自豪 —— 我不再躲避旁人的目光，反而笑着回应路人对这位温柔伙伴的招手。
2.When the conservation officer finally arrived, a pang of bittersweet nostalgia washed over me; I knew this was for his own good, yet my chest ached at the thought of our daily walks ending.当动物保护官员最终到来时，一阵苦乐参半的怅惘席卷了我；我知道这是为他好，但一想到我们的日常散步即将结束，我的胸口就阵阵发紧。

二、动作描写类（刻画大象的细腻行为与主角的互动）
高级短语
· curl the trunk around the file corner 用鼻子勾住文件边角
· exchange gentle trunk taps with the security guard 和保安轻轻碰鼻互动
· pose steadily for photos with passers-by 稳稳地配合路人合影
· accept snacks gently from strangers 温顺地接过路人投喂的零食

高级句子
1.At the office gate, he would pause to exchange gentle trunk taps with the security guard every morning; the guard even kept a bag of fruit in his booth to feed him a small piece as a greeting.每天早上到公司门口，他都会停下脚步和保安轻轻碰鼻互动；保安甚至在值班室备了一袋水果，每天喂他一小块当作见面礼。
2.Curious passers-by would gather to take photos with him, and he would stand steadily, lowering his huge body a little to match the height of kids. He never rushed, even when people stroked his ears softly.好奇的路人会围过来和他合影，他会稳稳站定，还微微俯下庞大的身躯来迁就孩子们的身高。即便大家轻轻抚摸他的耳朵，他也从不急躁。
3.When strangers offered him snacks like bananas or nuts, he would accept them gently with the tip of his trunk, then nod his head slightly as if to say thank you before chewing slowly.当路人投喂香蕉、坚果这类零食时，他会用鼻尖温顺地接过来，然后轻轻点头，仿佛在道谢，再慢慢咀嚼起来。
4.As soon as I held out the file bag, he would curl the tip of his trunk around the handle carefully, lift it without crumpling any papers inside, and rest it securely on his back covered with the elegant blanket.我一递出文件袋，他就会小心翼翼地用鼻尖勾住提手，轻轻提起，丝毫不会弄皱里面的文件，再把袋子稳稳放在披着雅致毯子的背上。

三、场景描写类（营造通勤、告别的氛围感）
高级短语
· golden glow of dusk 黄昏的暖光
· sun-dappled grassland 阳光斑驳的草原
· bustling city sidewalks 熙攘的城市人行道
· quiet office parking lot 安静的公司停车场
· distant profile of the elephant 大象远去的剪影
高级句子
1.Under the golden glow of dusk, we walked through bustling city sidewalks, his elegant blanket fluttering in the breeze as passersby paused to snap photos of the gentle giant.在黄昏的暖光里，我们走过熙攘的城市人行道，他身上的雅致毯子在微风中飘动，路人纷纷驻足，为这位温柔的庞然大物拍照。
2.Months later, I received a photo from the reserve: he stood in a sun-dappled grassland, trunk raised toward the sky, surrounded by other elephants—a far cry from our cramped city garage, and exactly where he belonged.几个月后，我收到了保护区发来的照片：他站在阳光斑驳的草原上，鼻子朝天扬起，身边围绕着其他大象 —— 这和我们拥挤的城市车库截然不同，也是他真正的归宿。

四、主旨升华类（提炼友谊与成长的内核）
高级短语
· transcend the boundaries of species 跨越物种的界限
· a fleeting yet eternal bond 短暂却永恒的羁绊
· leave an indelible mark on my heart 在我心中留下不可磨灭的印记
· true friendship needs no words 真正的友谊无需言语
· a lesson in embracing the unexpected 接纳意外的一课

高级句子
1.Our bond, forged in the chaos of city life, transcended the boundaries of species, proving that true friendship needs no words—only patience, kindness, and the courage to embrace the unexpected.我们的羁绊在城市生活的喧嚣中建立，跨越了物种的界限，证明真正的友谊无需言语 —— 只需耐心、善意，以及接纳意外的勇气。
2.Though our time together was brief, it left an indelible mark on my heart: it taught me that the most precious gifts in life are not the ones we plan for, but the unplanned moments that make us grow.尽管我们相伴的时光短暂，却在我心中留下了不可磨灭的印记：它让我明白，生命中最珍贵的礼物并非我们计划好的，而是那些让我们成长的意外瞬间。

三、范文赏析
Being clever, good-natured and very handsome, he became my best friend soon. Draped in the elegant blanket I’d prepared, he accompanied me to work every day, striding steadily along the bustling sidewalks. When waiting for me after work, he would squat down gently, curling his trunk to take the file bag from my hand smoothly. At the office gate, he developed a fun ritual with the security guard—exchanging soft trunk taps every morning, while the guard rewarded him with fresh fruit. Passers-by no longer laughed; instead, they gathered to take photos with him. He would lower his huge body slightly to match kids’ height, accepting snacks timidly and nodding as if to say thanks, which warmed my heart deeply.
It was the most enjoyable time of my life, but unfortunately it had to end. One day, a staff member from the wildlife reserve showed up, explaining the elephant was a precious rescued animal sent here by mistake due to a shipping label mix-up. Though reluctant, I knew the vast savanna, where he could roam freely with his fellows, was his true home. I presented the well-worn blanket to him as a memento before his departure; he pressed his forehead against my shoulder softly, his eyes glistening with unshed tears. Months later, I received a photo: he stood in a sun-dappled grassland, trunk raised to the sky among his kind. Our bond transcended species, leaving an indelible and warm mark on my memory forever.
范文赏析要点：
本文是一篇情感真挚、描写细腻的记叙文，以人与大象的温情故事为线索，用生动的细节勾勒出跨越物种的深厚羁绊，符合高考英语写作 “内容充实、语言优美、情感真挚” 的高分要求。
一、 细腻的细节描写，塑造鲜活形象
文章通过动作、神态等细节刻画，让大象的形象跃然纸上，摆脱了刻板表述。
例句 1：When waiting for me after work, he would squat down gently, curling his trunk to take the file bag from my hand smoothly.句中 squat down gently（轻轻蹲下）、curling his trunk（蜷起鼻子）、take...smoothly（稳稳接过）等动作描写，精准展现出大象的温顺与灵性，让读者仿佛亲眼看见这一暖心场景。
例句 2：He would lower his huge body slightly to match kids’ height, accepting snacks timidly and nodding as if to say thanks.lower his huge body slightly（微微俯下庞大的身躯）、accepting snacks timidly（怯生生地接过零食）的细节，刻画出大象温柔、腼腆的特质，传递出温暖治愈的氛围。
二、 对比手法的运用，突出情感变化
文中通过前后对比，强化故事的感染力，也让情感表达更有层次。
例句：Passers-by no longer laughed; instead, they gathered to take photos with him.用 no longer laughed（不再嘲笑）与 gathered to take photos（纷纷上前合影）形成对比，既体现出大象从被误解到被喜爱的转变，也侧面烘托出人与动物和谐相处的美好，增强了故事的可读性。
三、 真挚的情感表达，引发共鸣
文章没有直白抒情，而是通过场景和细节传递情感，结尾升华主题，余味悠长。
例句 1：he pressed his forehead against my shoulder softly, his eyes glistening with unshed tears.用 pressed his forehead against my shoulder（轻轻将额头靠在我的肩上）、glistening with unshed tears（眼里闪着未落下的泪光）的神态描写，将离别时的不舍与眷恋具象化，无声的画面比直白的 “we were sad” 更具感染力。
例句 2：Our bond transcended species, leaving an indelible and warm mark on my memory forever.结尾用 transcended species（跨越物种）、indelible and warm mark（难以磨灭的温暖印记）升华主旨，点明这份情谊的珍贵，让文章的情感得到升华，符合高考英语写作 “结尾点题、升华主题” 的高分技巧。
四、 高级词汇与句式，提升语言质感
文中多处使用高级词汇和多样化句式，避免了简单句的堆砌，体现出扎实的语言功底。
[bookmark: _GoBack]高级词汇：draped in（披着）、striding steadily（稳步走着）、developed a fun ritual（养成了一个有趣的惯例）、well-worn（磨旧的）、sun-dappled（阳光斑驳的），这些词汇精准且生动，让表达更富画面感。
多样化句式：文章运用现在分词作伴随状语（curling his trunk to take...）、独立主格结构（his eyes glistening with...）、定语从句（where he could roam freely...）等句式，使文章句式错落有致，符合高考英语写作 “句式多样” 的评分标准。
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